

REVIEW OF THE ENCYCLOPEDIA “SETTLEMENTS IN THE REPUBLIC OF TATARSTAN”

Rail Ravilovich Fakhrutdinov,

Kazan Federal University,
18 Kremlyovskaya Str., Kazan, 420008, Russian Federation,
RaiRFakhrutdinov@kpfu.ru.

In the review, the book “Settlements of the Republic of Tatarstan” is evaluated as a popular scientific encyclopedia of a systematic alphabetical type. It is proved that the materials, published in the book, are extremely valuable sources of information about the past and present of the settlements in our republic.

Key words: Tatars, Republic of Tatarstan, settlements, encyclopedia

To implement the task set up by the state authorities, the Institute of the Tatar Encyclopedia and Regional Studies of the Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan prepared and published two volumes of the illustrated encyclopedia “Settlements in the Republic of Tatarstan” [1], [2]. The encyclopedia can be described as being of a popular science and systematic-alphabetic type. It contains versatile, systematized and reliable information about the region and conveys it to the reader in an accessible language. It has a description of the natural-geographical, economic and socio-political features of villages, hamlets and settlements of Tatarstan. Most of the entries contain information about major historical events associated with settlements, educational institutions, healthcare, culture and public organizations, creative teams, monuments, as well as holidays, festivals and competitions held in them.

The materials in the book are extremely valuable sources of information about the past and present of these settlements. They contain a wide variety of data on regional history, geography, ethnography, economics, demography, culture, art, folklore, etc. They also include biographies of the people whose lives and activities are connected with our region. The fact that the materials, available in this encyclopedia, are a result of many years of painstaking work done by local scientists and historians who based their research on archival sources, accounts for the unique nature of the information, introduced into scientific circulation for the first time. The bibliographic list of references in the book makes it possible to determine the level of modern regional studies in Tatarstan.

The range of those interested in the information, contained in the encyclopedia, is not lim-

ited exclusively to readers in our region. Owing to the development of domestic tourism and the expansion of business and cultural ties between various subjects of our country, it will be useful to people living in other areas of Russia. Moreover, of significance is the fact that the territory of Tatarstan includes settlements that were previously part of the Simbirsk, Orenburg and Ufa provinces.

On the pages of the encyclopedia, of great importance, in our opinion, is the information, relating to the 20th century: the administrative district/division, the administrative-territorial affiliation of each settlement, the history of a network of educational institutions, the history of collective farms, state farms, school museums, houses of culture, clubs and the library system. In the book, considerable attention is paid to the monuments of archeology and epigraphy.

Illustrations play an important supporting role in the book: this publication contains many photographs, drawings and maps. As illustrations, the encyclopedia uses photographs about the culture and art of the peoples, living on the territory of the republic. The blocks of articles that have the most photographs are devoted to architecture, culture, art and ethnographic material. The encyclopedia also contains black-and-white portraits of prominent figures of various peoples and outstanding scholars. The merit of the publication is its good cartographic support. Maps here perform research and educational functions and provide readers with accessible, concise, aesthetic cartographic information about districts, cities and regionalization. All maps are accompanied by an explanation of the details (explication) or reference information (legend). The analysis of cartographic materials shows that they are well comparable, correspond to the

classical canons of cartography and can be used as visualization tools. By accompanying the articles with cartographic materials, the authors facilitate the perception of the text and provide an additional source of information.

The centre-piece of the encyclopedia is people – the natives of these settlements. Biographical articles present information about famous people who gained recognition in their settlement and region, as well as nationwide, in the republic and in Russia: historical figures (war participants - holders of orders of the Russian Empire, educators, religious figures, leaders of the republic, leaders of the national movement, etc.), well-known performers - carriers of folklore (singers, dancers), modern state, economic and public figures whose work is associated with a particular locality, as well as people who contributed to the development of their settlement (these are leaders, chief specialists of state farms, heads of medical, educational, pre-school and cultural institutions, etc.), the natives who achieved success in science, literature and art, workers and outstanding people awarded with state honorary titles, with the orders of Lenin, the Red Banner of Labor, the Labor Glory, the Badge of Honor, laureates of Russian and republican awards, candidates and doctors of sciences, athletes - Masters of Sports of the Russian Federation and the Republic of Tatarstan, local historians-researchers from the settlements of the Republic of Tatarstan, and local residents who made great contributions to the formation and development of their settlements.

The creators of the encyclopedia sought to fully reflect the information about settlements in their publication; however, they admit that some information may be missing: the book is of a reference nature, and its authors did not set the task of in-depth monographic coverage of the history of these settlements. In preparing the publication, they used the materials from republican and regional archives, enterprises and institutions, local history museums, personal archives, etc.

In general, the content-information array of the illustrated encyclopedia gives a very voluminous idea of the history and the current state of the settlements in the Republic of Tatarstan. We believe that the encyclopedia will become a reliable help in scientific research for culturologists and humanitarians; in practical activities it is a reference book for teachers and guides; in teaching - for students and schoolchildren. We should also note the high printing quality of the publication.

References

1. *Naselonnyye punkty Respubliki Tatarstan: illyustrirovannaya entsiklopediya: v 3 t.* (2018) [Settlements of the Republic of Tatarstan: An Illustrated Encyclopedia: In 3 Volumes]. T. 1, 712 p. Kazan', Institut tatarskoy entsiklopedii i regionovedeniya AN RT. (In Russian)
2. *Naselonnyye punkty Respubliki Tatarstan: illyustrirovannaya entsiklopediya: v 3 t.* (2021) [Settlements of the Republic of Tatarstan: An Illustrated Encyclopedia: In 3 Volumes]. T. 2, 988 p. Kazan', Institut tatarskoy entsiklopedii i regionovedeniya AN RT. (In Russian)

РЕЦЕНЗИЯ НА ЭНЦИКЛОПЕДИЮ «НАСЕЛЕННЫЕ ПУНКТЫ РЕСПУБЛИКИ ТАТАРСТАН»

Раиль Равилович Фахрутдинов,
Казанский федеральный университет,
Россия, 420008, г. Казань, ул. Кремлевская, д. 18,
RaiRFahrutdinov@kpfu.ru.

В рецензии «Населенные пункты Республики Татарстан» оценивается как научно-популярная энциклопедия систематически-алфавитного типа. Доказано, что материалы, размещенные в книге, являются исключительно ценными источниками информации о прошлом и настоящем населенных пунктов нашей республики.

Ключевые слова: Татары, Республика Татарстан, населенные пункты, энциклопедия

Институт Татарской энциклопедии и регионоведения Академии наук РТ в рамках реализации государственного задания подготовил и выпустил 2 тома иллюстрированной энцикло-

педии «Населенные пункты Республики Татарстан» [1], [2]. Энциклопедию можно охарактеризовать как научно-популярную, систематически-алфавитного типа. Она содержит разносто-

ронные, систематизированные и достоверные сведения о крае и доступным языком доносит их до читателя. Здесь содержится описание природно-географических, экономических и социально-политических особенностей сел, деревень, поселков Татарстана. Большая часть статей содержит информацию о крупных исторических событиях, связанных с населенными пунктами, учреждениях сферы образования, здравоохранения, культуры, общественных организациях, творческих коллективах, памятниках, а также праздниках, фестивалях и конкурсах, проводимых в них.

Материалы, размещенные в книге, являются исключительно ценными источниками информации о прошлом и настоящем населенных пунктов. В ней содержатся самые разнообразные сведения по региональной истории, географии, этнографии, экономике, демографии, культуре, искусству, фольклору и др., также в нее включены биографические данные о людях, чья жизнь и деятельность связана с нашим краем. Уникальный характер имеющимся в этой энциклопедии материалам придает то, что она подготовлена в результате многолетних кропотливых разысканий местных ученых и краеведов, опирающихся на архивные источники, впервые вводимые в научный оборот. Библиографический список литературы, размещенный в книге, позволяет определить уровень современных регионоведческих исследований в Татарстане.

Круг потребителей содержащейся в энциклопедии информации не исчерпывается исключительно читателями нашего региона. Она будет полезна людям, проживающим в других местностях России, что связано с развитием внутреннего туризма, с расширением деловых и культурных связей между различными субъектами нашей страны, а также с тем, что территория Татарстана содержит в себе населенные пункты, входившие ранее в Симбирскую, Оренбургскую, Уфимскую губернии.

Большое значение, на наш взгляд, имеют размещенные на страницах энциклопедии сведения, относящиеся к XX веку: районирование, административно-территориальная принадлежность каждого населенного пункта, история создания сети образовательных учреждений, история колхозов, совхозов, школьных музеев, домов культуры, клубов, библиотечной системы. Значительное внимание в книге уделено памятникам археологии и эпиграфики.

Важную вспомогательную роль в книге играют иллюстрации: в издании много фотографий, рисунков, карт. В энциклопедии для иллюстрирования использованы фотографии о культуре и искусстве народов, проживающих на территории республики. Наиболее насыщены фотографиями блоки статей, посвященные архитектуре, культуре, искусству, этнографическому материалу. В энциклопедии также представлены черно-белые портреты выдающихся деятелей различных народов и ученых. Достоинством издания является хорошее картографическое обеспечение. Карты здесь выполняют научно-исследовательскую и учебно-просветительскую функции и позволяют обеспечить читателей доступной, лаконичной, эстетичной картографической информацией о районах, городах, районировании. Все карты сопровождаются пояснением деталей (экспликация) или контрольно-справочными сведениями (легендой). Анализ картографических материалов показал, что они хорошо сопоставимы, отвечают классическим канонам картографии, представляют собой средства визуализации. Сопровождение статей картографическим материалом облегчает восприятие текста, служит дополнительным источником информации.

Украшением энциклопедии являются люди – уроженцы населенных пунктов. В биографических статьях даны сведения об известных людях, получивших признание в селе, районе, а также в масштабах республики и России: исторических личностях (участниках войн – кавалеров орденов Российской империи, просветителях, религиозных деятелях, руководителях республики, лидерах национального движения и др.), известных исполнителях – носителях фольклора (певцы, танцовщики), современных государственных, хозяйственных и общественных деятелях, труд которых связан с определенным населенным пунктом, а также людях, внесших вклад в развитие населенного пункта (это руководители, главные специалисты совхозов, руководители медицинских, образовательных, дошкольных и культурных учреждений и др.), уроженцах, достигших успехов в науке, литературе, искусстве, тружениках и деятелях, удостоенных государственных почетных званий, награжденных орденами Ленина, Трудового Красного Знамени, Трудовой Славы, «Знак Почета», лауреатах российских и республиканских премий, кандидатах и докторов наук, спортсменах – мастерах спорта РФ и РТ, краоведах-исследователях населенных

пунктов РТ, а также жителях, внесших большой вклад в становление и развитие села.

Создатели энциклопедии стремились отразить в издании всю полноту информации о населенных пунктах, однако допускают, что некоторые сведения могут отсутствовать: книга носит справочный характер, а ее авторы не ставили перед собой задачи глубокого монографического освещения истории населенных пунктов. При подготовке издания использованы материалы республиканских и районных архивов, предприятий и учреждений, историко-краеведческих музеев, личных архивов и др.

В целом содержательно-информационный массив иллюстрированной энциклопедии дает весьма объемное представление об истории, современном состоянии населенных пунктов

Республики Татарстан. Полагаем, что энциклопедия станет надежным подспорьем в изысканиях ученых, культурологов, гуманитариев, в практической деятельности – справочником для педагогов и экскурсоводов, а в учебной – для студентов и школьников. Отметим высокое полиграфическое качество издания.

Литература

1. Населенные пункты Республики Татарстан: иллюстрированная энциклопедия: в 3 т. Т. 1. Казань: Институт Татарской энциклопедии и регионоведения АН РТ, 2018. 712 с.

2. Населенные пункты Республики Татарстан: иллюстрированная энциклопедия: в 3 т. Т. 2. Казань: Институт Татарской энциклопедии и регионоведения АН РТ, 2021. 988 с.

«ТАТАРСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ТОРАК ПУНКТЛАРЫ» ЭНЦИКЛОПЕДИЯСЕНӘ БӘЯЛӘМӘ

Раиль Равил улы Фәхретдинов,
Казан федераль университеты,
Россия, 420008, Казан ш., Кремль ур., 18 нче йорт,
RaiRFahrutdinov@kpfu.ru.

Бәяләмәдә «Татарстан Республикасының торак пунктлары» китабы систематик-алфавит тибындагы фәнни-популяр энциклопедия буларак бәяләнә. Китапта урнаштырылган материалларның республикабыздагы элеккеге һәм хәзерге торак пунктлары турындагы бик кыйммәтле мәгълүмат чыганаclarы булуы исбатланган.

Төп төшенчәләр: татарлар, Татарстан республикасы, торак пунктлары, энциклопедия